
افشای زوایای جدید از وام میلیاردی عشقی
عضو ناظر پیشین شورای عالی بورس درباره جزئیات تصویب 
وام میلیاردی رئیس سازمان بورس و اعضای هیات مدیره این 
سازمان در جلسه شورای عالی بورس اظهار داشت: تاریخ 
مصوبه پرداخت وام به اعضای هیات مدیره سازمان بورس 
اوراق بهادار در شورای عالی بورس هشتم خردادماه ۱۴۰۳ است و 
این تاریخ دقیقا یک روز پس از اتمام مأموریت اینجانب به عنوان 
ناظر در شورای عالی بورس است، اما به نظر می رسد این مصوبه 
به پیشنهاد دبیر شورای عالی بورس یعنی آقای عشقی، رئیس 
سازمان بورس برای اعضای هیات مدیره سازمان بورس مطرح 
و تصویب شده است. وی ادامه داد: به نظر می رسد در ادوار 
گذشته نیز پرداخت این تسهیلات صورت گرفته است و این 
بار نیز برای اعضای هیات مدیره، دبیر شورای عالی بورس 
)مجید عشقی( پیشنهاد داده که تسهیلات قرض الحسنه ای 
را با مبالغی مشخص که ضریبی هم برای آن مشخص کردند، 
از محل درآمد های داخلی سازمان از جمله سود سپرده ها و 
درآمدی که سازمان از معاملات به دست می آورد، به کارکنان 
و اعضای هیات مدیره پرداخت شود. وی با بیان اینکه در 
این جلسه هیچیک از اعضای ناظر شورای عالی بورس حضور 
نداشتند، تصریح کرد: همانطور که گفته شد تاریخ این مصوبه 
هشتم خردادماه بوده در حالی که دقیقا عضویت دو ناظر 
شورای عالی بورس هفتم خردادماه به پایان رسیده بود و هیچ 
عضوی به نمایندگی از مجلس به عنوان ناظر در این جلسه 
حضور نداشت و طبق قانون ناظران بعدی هم پس از تعیین و 
انتخاب در کمیسیون های تخصصی و رای نمایندگان در صحن 
علنی مجلس به عنوان عضو ناظر در شورای عالی بورس حضور 
پیدا می کنند؛ بنابراین بین اتمام زمان حضور ناظرین قبل و 
شروع به کار ناظران جدید یکماه تا ۴۰ روز فاصله است و در این 
مدت هم کسی به عنوان ناظر در شورای عالی بورس حضور 
ندارد و این خود محل اشکال بوده که لازم است اصلاح شود. 
کید کرد: همواره موضوعی که از سوی اعضای  محسن علیزاده تا
هیات مدیره سازمان بورس مطرح می شود این است که حقوق 
دریافتی این افراد به عنوان اعضای هیات مدیره و مدیران 
گر در نهاد های مالی بیرون از  سازمان بورس، مکفی نیست و ا
گر به عنوان یک فعال بورس مشغول به  سازمان فعالیت کنند یا ا
کار بودند، قطعا درآمد بیشتری خواهند داشت از این رو سازمان 

معمولا به دنبال راهی برای جبران این موضوع بود.
 سخنگوی دولت سیزدهم هم علیه وام عشقی موضع 

گرفت
علی بهادری جهرمی سخنگوی دولت سیزدهم در روزنامه 
لی مشابه آنچه غالب  جوان نوشت: سازمان بورس با استدلا
نهاد های مالی و دارای اموال و دارایی که مورد پذیرش دولت 
سیزدهم نیز نبوده است، با اخذ مصوبه از شورای عالی فراقوه ای 
بالادست خود اقدامی به ظاهر قانونی، اما خلاف سیاست های 
کلان کشور و دولت وقت رقم زده است. مشابه این ساختار در 
بانک مرکزی و نظام بانکی، بیمه و با شمایلی دیگر در تمامی 
شرکت های بزرگ مالی، نفتی و مانند آن متعلق به صندوق های 
بازنشستگی و نهاد های غیردولتی مشابه وجود دارد. در این 

باره گفتنی هایی است.
 اداره عشقی بورس

کنش  علیرضا سلیمی، سخنگوی هیات رئیسه مجلس در وا
به دریافت وام میلیاردی توسط رئیس سازمان بورس در شبکه 
اجتماعی ایکس نوشت: یک زمان در مجلس عرض کردم این 
آقای عشقی بورس را عشقی اداره می کند. لشگری خبرنگار و ... 
به سمت بنده گسیل داشت تا عملکرد خود را سفید نشان دهد. 
حالا هم که واقعا »عشقی« از پول مردم وام های میلیاردی با 
سود پایین برای خود در نظر گرفته. واقعا که عشقی خیلی خیلی 
عشقی است. طی چند روز گذشته سندی منتشر شد که نشان 
می داد اعضای هیات مدیره بورس مجموعا ۱۰ میلیارد تومان 
وام قرض الحسنه دریافت کرده اند. بر اساس این سند مبلغ وام 
مجید عشقی ۲.۷ میلیارد تومان، علیرضا ناصرپور ۱.۹ میلیارد 
تومان، رضا عیوضلو  ۱.۹ میلیارد تومان، مهرداد مسعودی فر  
۱.۹ میلیارد تومان و حسن فرج زاده دهکردی نیز ۱.۹ میلیارد 

تومان بوده است.

 : معاون رئیس جمهور
بنا داریم شنونده صدای همه زنان باشیم

معاون رئیس جمهور در امور زنان و خانواده گفت: این 
معاونت در دولت چهاردهم بنا دارد شنونده صدای همه 
زنان باشد و مسائل آنان را شناسایی و برای رفع آن تلاش کند. 
زهرا بهروزآذر درباره برنامه های دولت چهاردهم در حوزه زنان 
و خانواده اظهار داشت: مهم ترین برنامه این دولت آن است 
که صدای همه زنان را بشنود و مسائل آنها را شناسایی کند 
و با کمک خودشان برای مشکلات راه حل پیدا کند و بتواند 
موثرترین راه حل را انتخاب و اجرا کند. وی افزود: در این مسیر 
ممکن است از برخی تجارب مربوط به دوره های پیشین 
معاونت زنان استفاده شود و ممکن است راه حل جدیدی 
پیدا و به مرحله اجرا گذاشته شود. بهروزآذر ادامه داد: اصراری 
نداریم که بهترین هستیم و بهترین راه حل ها را می توانیم 
داشته باشیم ولی فکر می کنیم موثرترین راه حل ها آن است 
گر بتوانیم این راه حل را از  کید کرد: ا که مردم می گویند. وی تا
طریق مردم پیدا کنیم، راه اجرای آن را هم پیدا خواهیم کرد و 
تلاش می کنیم محقق شود. معاون رئیس جمهور در امور زنان 
کید کرد: مردم می توانند از تمام مجاری رسمی  و خانواده تا
که در نهاد ریاست جمهوری وجود دارد طبق روال با معاونت 
زنان در ارتباط باشند و پاسخگوی آنان هستیم. بهروزآذر درباره 
کمبودها و مشکلات مرکز رصد که به تازگی و در دولت سیزدهم 
رونمایی شد نیز با بیان اینکه یکی از اهداف مرکز رصد، در این 
دوره این است که بتواند مسیری پیدا کند که آمار حوزه زنان و 
خانواده را گردآوری کرده و در دسترس پژوهشگران قرار دهد، 
اظهار داشت: مرکز رصد، مرکز آمار و اطلاعات حوزه زنان است 
و چالش اساسی دارد و آن دسترسی به اطلاعاتی است که 
ما خودمان به عنوان یک نهاد نمی توانیم به اطلاعات همه 
کید کرد: باید بتوانیم  دستگاه ها دسترسی داشته باشیم. وی تا
فرآیند دسترسی به اطلاعات بین دستگاهی را بهبود و ارتقا 
دهیم و وقتی اطلاعات دریافت شد، در گام دوم فرایند بازکردن 
داده ها و در اختیارگذاشتن برای همه پژوهشگران در برنامه 

معاونت ریاست جمهوری قرار دارد.

آرمان ملی – یاسمین طالقانی: اولین 
انتقادات جدی روز گذشته روانه پاستور شد؛ 
که نقدپذیر  مسعود پزشکیان نشان داده 
کید دارد که این انتفادات باید  است اما تا
جنبه علمی داشته و منطقی باشد. از سوی 
دیگر بر خلاف برخی، اصرار به عدم بروز خطا 
در سیستم تحت مدیریتش ندارد و بسیار 
گاهی اش به تمام امور اشاره  ساده به عدم آ
دارد، مانند نخستین گفت وگوی تلویزیونی 
گفت:  که بعد از انتخابات داشت و در آن 
بدهم.  کارشناسی  نظر  نمی توانم  »من 
کارشناس ها بحث می کنند و تجربه بین المللی 
را در نظر می گیرند و شرمساری نان آور را لحاظ 
کنون رئیس جمهور به موضوعی  می کنند.« ا
اشاره کرده که برخی آن را به تغییر پایتخت 

تعبیر کردند. 
   موافقان هم موافق نبودند

مسعود پزشکیان ۱۷ شهریور در بازدید از 
فعالیت های زیربنایی و زیرساختی قرارگاه 
سازندگی خاتم الانبیاء )ص( اظهارکرد: توسعه 
کشور با ادامه روند فعلی امکان پذیر نیست، 
از  را  اولیه  منابع  همچنان  بخواهیم  اینکه 
جنوب کشور و دریا به مرکز بیاوریم و تبدیل 
صادرات  برای  دوباره  و  کنیم  محصول  به 
به جنوب بفرستیم، به شدت توان رقابت 
می دهد؛  کاهش  و  کرده  مستهلک  را  ما 
چاره ای نداریم جز اینکه مرکزیت اقتصادی 
کشور را به جنوب و نزدیک دریا  و سیاسی 
منتقل کنیم.« پس از آن برخی چنین عنوان 
که پزشکیان درصدد تغییر پایتخت  کردند 
است و حتی حامیان او به ارایه دیدگاهشان 
پرداختند مانند عضو شورای مرکزی حزب 
رئیس جمهور  »آقای  گفت:  که  کارگزاران 
گفته اند: نمی شود به مردم بگوییم بروید و 
خودمان اینجا بنشینیم، باید اول خودمان 
کجا می خواهید  برویم! من عرض می کنم: 
گر آقای پزشکیان در دولت خود  بروید؟! ا
قصد دارند مسائل را خارج از مباحث سیاسی 
و احساسی مورد رسیدگی قرار دهند و بر کار 
باید این موضوع  کید دارند،  تا کارشناسی 
گذشته در  که در  را مورد توجه قرار دهند 
شهر تهران کار کارشناسی زیاد انجام شده 
است اما متاسفانه اداره شهر تهران در پیچ و 
خم های سیاسی افتاده است.« غلامحسین 
تصمیم  دولت  گر  »ا داد:  ادامه  کرباسچی 
بگیرد همه ۱۶۰ سازمان عمدتا دولتی و وابسته 
در  تمام سوابق شان  که  را  وزارتخانه ها  به 
وزارت کشور بررسی شده و هیچ ضرورتی برای 

کز اصلی  حضورشان در تهران نیست به مرا
خودش در سایر استان ها منتقل کند، هم 
زمینه اشتغال و کار در این استان ها فراهم 
می شود و هم زمینه یک توسعه منطقه ای و 
فراتهران. همچنین نارسایی ها، کمبودها و 
ترافیک کشنده تهران از بین رفته و اداره شهر 
تهران هم خیلی راحت تر انجام می شود. اما 
چنین اقدامی به یک اقتدار جدی مدیریتی 
نیاز دارد.« کرباسچی در پایان گفت: »انتقال 
پایتخت نه در این دولت، بلکه حتی سه دولت 
دیگر هم بیایند امکان پذیر نیست و شعاری 
است که داده می شود، اما هیچ عملی صورت 

نمی گیرد.« 
   اصولگرایان موافق نیستند

مهدی چمران، رئیس شورای شهر تهران 
هم دیروز در حاشیه جلسه علنی شورای 
شهر تهران در جمع خبرنگاران در خصوص 
انتقال پایتخت، بیان داشت: ضرورت ندارد 
همه مسائل کشور در تهران متمرکز باشد. 
بنادر فعالی در جنوب و شمال کشور داریم 
که می تواند بخش های عمده ای از اقتصاد و 
صنعت کشور را هدایت می کند. وی با بیان 
اینکه تابه حال چندین بار دولت های مختلف 
ح کرده اند، اما به نتیجه  این موضوع را مطر
مشخصی نرسید، گفت: زمانی که جهانگیری 
معاون اول بودند، جلساتی در این زمینه 
گرفتند، ولی به  گذاشتند حتی مشاور هم 

نتیجه نرسید. به گفته چمران، چیزی که مهم 
است تقسیم مسائل کشور در همه استان ها و 
شهر هاست و به نظر این کار ضرورت دارد. وی 
با بیان اینکه مشکلات تهران بزرگ است و یکی 
از آن ها کمبود آب است، افزود: البته مشکل 
، حتی  آب در سایر استان ها و شهر های دیگر
کنار دریا هم وجود دارد و آن ها  شهر های 

مشکل آب شیرین دارند.
   اصلاح به جای انتقال 

پایتخت  انتقال  هم  کارشناسان  برخی 
را ممکن نمی دانند مانند حسین ایمانی 
ابتدای  در  که  جامعه شناس  جاجرمی، 
کیفیت زندگی در تهران  سالجاری درباره 
کیفیت زندگی در  گفته بود:  به خبرآنلاین 
کاهش یافته است. ساخت و  شهر تهران 
ساز شهری مبتنی بر طبیعت تهران نیست. 
کانال های فاضلاب تبدیل  رود دره ها به  
شده است. فضاهای اطراف رودخانه های 
تهران رها شده است. تهران شهر زخمی 
ح های نجات در آن  که طر شده ای است 
ح جامع اول تهران متوقف  اجرا نشده و طر
بزرگراه ها ساخته شده  اینجا  شده است. 
اما بدون اینکه بدانند هدف از آن چه بوده 
است. زمانی هم شهرداری تهران مایل نبوده 
ح داشته باشد چون می خواسته  شهر طر
از  عمده ای  بخش  کند.  کم فروشی  ترا
ح های  مشکلات تهران مربوط به همین طر

هم  الان  است.  شده  رها  و  شده  زخمی 
ح ندارد. او در پاسخ به اینکه کدام  تهران طر
شهر می تواند به جای تهران پایتخت ایران 
شود، بیان کرد: غیرممکن است. شما برای 
کار پول ندارید. هر جای دیگر را هم  این 
کنید دوباره  برای پایتخت شدن انتخاب 
همین مشکلات در آن تکرار می شود. این 
آقای  زمان  اینکه  خصوص  در  کارشناس 
احمدی نژاد کار انتقال پایتخت شروع شد، 
حتی معاونت های سازمان میراث فرهنگی و 
گردشگری به  اصفهان و شیراز منتقل شدند 
و ادامه آن روند موفق می شد، تصریح کرد: 
نه، آن اقدامات پشتوانه مطالعاتی نداشت. 
کمیت  ضمن آنکه باید اراده سیاسی کل حا
درباره انتقال پایتخت اجرا می شد. دولت 

به تنهایی قادر به  این کار نیست. 
به جای  دارند  کید  تا کارشناسان  برخی 
انتقال تهران به اصلاح این شهر پرداخته شود 
گلپایگانی، معاون پیشین  مانند عبدالرضا 
شهرداری تهران که می گوید: فکر می کنم که 
باید فکر اصلاح تهران بود. انتقال پایتخت باید 
مبتنی بر روش شناسی و توسعه پایدار باشد. 
در برنامه هفتم ظرفیت هایی ایجاد شده که 
شاید بتوان از آن ظرفیت ها برای تمرکززدایی 
گر تمرکز توسعه و  کرد. ا در تهران استفاده 
ایجاد اشتغال را به شهر های کوچک ببریم، 

بخشی از مشکل تهران حل می شود. 
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» آرمان ملی«  سخنان پزشکیان درباره ضرورت انتقال پایتخت را بررسی می کند 

پزشکیان در آزمون تغییر پایتخت
   پزشکیان و ابرچالش ها و اینک ابر جابه جایی

آرمان ملی- حمید شجاعی: قریب به یک ماه از دولت 
چهاردهم مسعود پزشکیان می گذرد و هر چه بیشتر پیش 
می رویم و گزارش های دولتمردان از کاستی های مربوط به 
دولت قبل منتشر می شود بیش از پیش می فهمیم که عملکرد 
دولت سیزدهم چگونه بوده است. با این حال جالب است که 
طی ماه های گذشته نیز رسانه های منتقد و دلواپس بارها و 
بارها در حمایت از دولت سیزدهم میراث این دولت را همچون 
اسب زین شده ای می خواندند که به دولت چهاردهم رسیده 
است و پزشکیان و دولتمردانش دیگر دغدغه ای بابت هیچ 
مساله ای به ویژه در حوزه اقتصادی نخواهند داشت. اما برای 
رد این مساله کافی بود نگاهی به عملکرد دولت در همان ۳ 
سال بیندازیم تا مشخص شود شاخص ها به چه صورت بوده 
و مردم چه میزان از عملکردها راضی بوده اند. هر چند که در 
همان زمان نیز »آرمان ملی« در این خصوص گزارشی را تحت 
عنوان »اسب زین شده یا زمین سوخته« منتشر کرده و به 
تفصیل به این مساله پرداخت. اما دلواپسان گویا همچنان 
بر این باورند که دولت سیزدهم با عملکرد قابل قبول خود 
هم طرح ها و پروژه  ها را آماده تحویل کرده و هم خزانه ای پر را 
تحویل دولت چهاردهم داده که امروز مدعی اسب زین شده 
هستند. چنانکه کیهان سردمدار این مساله بود و همواره بر 
عملکرد مطلوب دولت سیزدهم پای می فشرد. تحلیل ها و 
برآیندهای اغراق آمیزی از عملکرد دولت سیزدهم که هر کس 
نداند خواهد گفت گویا در ۱۲ دولت قبلی هیچ اتفاق مثبت و 
عملکرد شایان توجهی نیفتاده و آنچه از خیر و مطلوب بوده 
صرفا در این دولت پدید آمده و حلول کرده است. در حالی 
گر بخواهیم به دقت و موشکافانه به موضوع نگاه کنیم،  که ا
دولت پیشین که به قرائت کارشناسان مختلف ضعیف ترین 
که  دولت تاریخ انقلاب است و آنقدر نقاط ضعف داشته 
قابل شمارش نیست. با این حال پزشکیان هیچ گاه مثل 
دولت های قبل نیامد نبش قبر کند که دولت پیشین چه 
کرده یا چه چیزی تحویل ما داده است و ما میراث دار زمین 
سوخته ای هستیم. حتی در یک قدم جلوتر نیز برنامه هفتمی 
که در دولت قبل تهیه و تدوین شده بود را سرلوحه کار کرد و 
بنا شد تا با همان برنامه پیش برود. در حالی که به واقع هم 
دولت رئیسی زمین سوخته تحویل پزشکیان داده بود و هم 
برنامه هفتم به قرائت کارشناسان و صاحبنظران مملو از 
گ های مختلف بود. با این حال شاهدیم که هر  ایرادات و با

چه این دولت بر پایه وفاق و همدلی پیش می  رود جریان های 
مخالف تلاش می کنند فضا را تند کنند تا دولت را به سمت 
تصمیم گیری های تندروانه سوق دهند. هر چند که برای 
جامعه همه چیز علی السویه و روشن است و به قول علی ضیاء 
مجری تلویزیون که اخیرا در گفت وگویی با سیدجواد هاشمی 
گفت: »از دولت آقای رئیسی  هنرمند سینما و تلویزیون 
دارند یک مدینه فاضله ای درست می کنند انگار ما زندگی 
نمی کردیم در آن دولت، ما بخدا زندگی کردیم، خداروشکر 
نرفتیم در کتاب تاریخمان  بخوانیم!« لذا همه چیز مشخص 
است و تلاش ها برای اثبات تحویل اسب زین شده به دولت 

پزشکیان بیهوده است. 
 دستاویز آمار صندوق بین المللی پول

اخیرا رسانه های دلواپس باز هم با دستاویز قرار دادن 
برخی آمارهای بین المللی در تلاشند تا بر اساس این آمار 
دولت سیزدهم را به لحاظ آماری و کارکردی سفید کنند. 
گزارش صندوق  کیهان در مطلب اخیر خود به  چنانکه 
بین المللی پول اشاره کرده که »در میان ۹۹ کشور جهان 
خ بیکاری دو رقمی  نشان می دهد ۱۱ کشور در سال ۲۰۲۴، نر
دارند و آمار صندوق بین المللی پول نشان می دهد ایران با 
خ بیکاری هشت و ۹ دهم درصدی در جایگاه ۱۷ جهان  نر
قرار گرفته و از شش کشور اروپایی نیز پایین تر است. مقدونیه 
شمالی، بوسنی و هرزگوین، اسپانیا، آلبانی، صربستان و یونان؛ 
شش کشور اروپایی هستند که نرخ بیکاری بیشتری از ایران 
دارند. صربستان و یونان نرخ بیکاری ۹ و چهار دهم درصدی 
خ بیکاری ۹ و شش  در این سال داشته اند. ترکیه نیز با نر
دهم درصدی بالاتر از ایران و در رتبه ۱۳ رده بندی جهانی 
خ بیکاری قرار گرفته است.« پرسش اینجاست که  از نظر نر
کیهان نشینان در سایر شاخص ها به سراغ آمارهای  چرا 
بین المللی نمی روند و فقط وقتی ببینند در جایی می توانند 
از این آمار برای خود ودولتشان دستاورد سازی کنند این آمار 
را به میان می آورند. در این مورد نیز کل تلاششان این بوده 
که ایران از چند کشور اروپایی نرخ بیکاری کمتری دارد. حال 
اینکه برخی از این کشورها با مشکلات مختلفی مثل مشکلات 
اقتصادی و سیاست های اقتصادی ناموفق مواجه اند واین 
مسائل بر آمارهای منتشره تاثیر گذار بوده است. اما کیهان 
نشینان صرفا همین یک مورد را گرفته اند تا نشان دهند سال 
خ بیکاری بیداد کرده، اما در دولت رئیسی  گذشته در اروپا نر

گل و بلبل بوده است و اساسا مشکلی از بابت  همه چیز 
اشتغال و معیشت برای مردم نبوده است. برای این مهم کافی 
است فقط نگاهی به اظهارات اخیر تلویزیونی رئیس جمهور 

بیندازیم که شرایط کشور دستمان بیاید. 
 جلوه وارونه حقیقت

پرستاران معترض، گندمکاران بلاتکلیف، کامیونداران 
در اعتصاب و... اینها تنها بخشی از اقشاری هستند که از 
دولت رئیسی تا کنون مانده اند و کسی نبوده تا به حال و 
اعتراضشان رسیدگی کند. پرسش از مدعیان و طراحان پروژه 
گر همه چیز بر وفق مراد است  اسب زین شده این است که ا
اساسا چرا رئیس جمهور برای حل و فصل کردن برخی مسائل 
خواستار برداشت درصدی از صندوق توسعه ملی شده 
است؟ همین هفته گذشته بود با پیشنهاد مسعود پزشکیان 
رئیس جمهور مبنی بر کاهش سهم صندوق توسعه ملی به 
میزان ۲۰ درصد در سال جاری، رهبر انقلاب اسلامی با این 
پیشنهاد موافقت کردند. بر این اساس مبلغ ۳۵۰ همت به 
صورت قرض از صندوق توسعه ملی به بودجه عمرانی دولت 
اضافه شد. اتفاقا دهم شهریور نیز رئیس جمهور در نخستین 
گفت وگوی تلویزیونی در این خصوص گفت: »در حال حل 
مشکل فرهنگیان، پرستاران، داروسازان، کشاورزان هستیم. 
گفتند وارث چیز خوبی شدیم ولی پول به اندازه کافی نیست. 
نمی خواهم گلایه کنم ولی از رهبری اجازه گرفتیم یک مقدار از 
صندوق توسعه ملی برداریم و یک مقدار از بدهی ها را تسویه 
کنیم؛ قدردان رهبری هستم. نگاهی به اظهارات رئیس جمهور 
و صحبت مدعیان شرایط مطلوب کاملا نشان می دهد که 
چه کسی از روی صدق و راستی سخن می گوید و چه کسی به 
دنبال مخدوش کردن فضا و جلوه وارونه حقیقت است.  وی 
درباره وضعیت کشور گفت: وضعیت موجود را مردم می بینند، 
تورم و گرانی وجود دارد. گندمکاران، پرستاران، بازنشستگان 
و فرهنگیان مشکل دارند. ناترازی در برق داریم. پولی که برای 
گندمکاران در قانون پیش بینی شده بود، ۱۲۰ همت بود که در 
صندوق هم این مبلغ وجود نداشت. گندم کشت شده بالای 
این مبلغ بود ولی تمهیداتی دیده شد تا مشکلات را حل کنیم 
و ان شاءا... حل خواهیم کرد.  وی در پایان گفت: از مردم بابت 
اعتمادی که کردند تشکر می کنم. قول می دهیم تا جایی که 
در توان داریم، حرف هایی که زده ایم را فراموش نکنیم و تا 

آخر با شما هستیم. 

»آرمان ملی« ادعای دلواپسان در مورد عملکرد مطلوب دولت سیزدهم را بررسی می کند

 جلوه وارونه حقیقت
گر اسب زین شده تحویل دادید؛ برداشت قرضی از صندوق توسعه ملی برای چه بود؟       ا

محمد صدر:

گر دولت به صورت جدی پیگیری  ا
کند FATF حل می شود

در  پرحاشیه  محورهای  جمله  از    FATF
مناظرات انتخابات ریاست جمهوری چهاردهم 
گری های مصطفی  که با افشا بود، موضوعی 
پورمحمدی درباره گروکشی های سیاسی جلیلی 
در این پرونده، تبدیل به موضوع داغ محافل 
سیاسی شد. اما تندروها و رقبای انتخاباتی 
پزشکیان بازهم کارشکنی در مسیر این پرونده 
را ادامه خواهند داد یا دولت چهاردهم قادر 
به تعیین تکلیف نهایی این پرونده مسکوت 
مانده در مجمع تشخیص است؟ سیدمحمد 
، عضو مجمع تشخیص مصلحت نظام  صدر
گفت وگو با »خبرآنلاین« می گوید: »همه  در 
چیز به خود پزشکیان و دولت بستگی دارد، 
گر این موضوع را به صورت  به این ترتیب که ا
جدی پیگیری کنند، با توجه به هماهنگی های 
حل  موارد  این  رهبری،  با  رئیس جمهور 
می شوند.« در ادامه گفت وگوی »خبرآنلاین« 
با محمد صدر، عضو مجمع تشخیص مصلحت 

نظام را می خوانید:
! از جمله پرونده های مهمی   آقای صدر
که دولت جدید باید به آنها رسیدگی کند بحث 
کرات رفع تحریم و تعیین تکلیف پرونده  مذا
FATF هست، پیش بینی شما از هر دو پرونده 
چیست با توجه به اینکه رابطه این دو پرونده 

تنگاتنگ است.
فکر می کنم برای حل مشکلات کشور حتما 
این دو پرونده باید فعال شوند و به صورت 
جدی پیگیری شوند. منتها چه بسا در برخی 
گر حتی  ا که  باشد چرا FATF مهمتر  موارد 
FATF حل نشود،  تحریم ها رفع شوند ولی 
مجددا مبادلات بانکی و خارجی ما و در واقع 
ارتباطات اقتصادی خارجی همچنان با مشکل 
مواجه می شود. بنابراین فکر می کنم با توجه به 
اینکه دولت جدید این قضایا را می داند، هر دو 
را پیش می برد و و امیدوار هستیم که به سمت 

حل مشکلات اقتصادی کشور حرکت کنیم.
 در ایام انتخابات گفته شد برخی افراد در 
مجمع تشخیص به خاطر رقابت های حزبی 
و جناجی اجازه تصویب این لایحه را در دولت 
روحانی ندادند، ممکن است چنین فضایی را 

بازهم در این دولت ایجاد کنند؟
جدی  به صورت  دولت  گر  ا می کنم  فکر 
بخواهد این مساله در مجمع تشخیص حل 

می شود. آن مساله خیلی اهمیت ندارد.
 یعنی سنگ اندازی و مانع تراشی برخی 

افراد... 
همه چیز به خود آقای پزشکیان و دولت 
گر این موضوع  بستگی دارد، به این ترتیب که ا
را به صورت جدی پیگیری کنند، با توجه به 
هماهنگی های رئیس جمهور با رهبری، این 
که فکر می کنم همه  موارد حل می شوند چرا
متوجه شدند آن روش هایی که در گذشته انجام 
می شد، به هیچ وجه حل کننده مشکلات کشور 
نیستند و در واقع باید تغییر روشی مخصوصا در 
سیاست خارجی و تعاملات بین المللی ایجاد 

شود که به نظر می رسد این کار انجام می شود.
کید رهبری بر   به نظر شما با توجه به تا
و   FATF ح  مطر فضای  دولت،  با  همکاری 

تصویب آن در شرایط فعلی مهیاست؟
حتما. در دوره های مختلف همیشه دولت ها 
از مشاورهای مهم رهبری بودند، در صورتی که 
پزشکیان و دولت به این نتیجه رسیدند که برای 
حل مشکلات کشور انجام این کار ضروری است 
و به عنوان مشاور این موارد را خدمت رهبری 
ببرند، فکر می کنم با توجه به همراهی هایی که 
رهبری با دولت دارند و حمایت هایی که انجام 

می دهند، این کار انجام شود.
 نقش تیم دیپلماسی و اقتصادی در اقناع 

مخالفان این پرونده را چطور ارزیابی می کنید؟
کار باید انجام شود، منتها  به هرحال این 
FATF خیلی به وزارت امور خارجه ارتباط ندارد، 
بلکه مربوط به وزارت اقتصاد و دارایی است که 
کرات و اقداماتش را هم آنها انجام می دهند  مذا
و باز هم آنها باید انجام دهند. منتها وزارت امور 
خارجه باید جو سیاسی خارجی مثبتی را درست 
کند که زمینه آن کار هم فراهم شود. در واقع 
مجموعه دولت باید همکاری کنند که بحث رفع 

تحریم ها و FATF حل شود.
 دولت سایه می تواند علیه تصمیمات 
دولت در این پرونده های مهم اثرگذار باشد و 

کارشکنی کند؟
گذشته تبلیغ  ، تاثیرگذار نیستند، در  خیر
کرده بودند که نظر رهبری بر روی آنها است اما 
در جریان انتخابات همه چیز مشخص شد. 
سایه،  دولت  تندروها،  ماهیت  می کنم  فکر 
مرور  به  مختلف  جاهای  و  مجلس  در  چه 
مشخص و روشن می شود و فکر می کنم در 
مسیر رنگ باختن قرار دارند و طبیعتا اثرگذاری 
کمتری خواهند داشت. نکته پایانی اینکه با 
که از  که انجام دادم و تحلیلی  بررسی هایی 
شرایط قبل از شروع انتخابات اخیر دارم و به ویژه 
کمیت و شورای نگهبان  اقداماتی که از سوی حا
صورت گرفت و پزشکیان تایید صلاحیت شد، 
مقداری مشکلات گذشته را کنار گذاشتیم و به 
سمتی می رویم که عقلانیت به صورت جدی در 
کم  کمیت و ارگان های مختلف حا کل کشور، حا
می شود و ان شاءا... به سمت ساخت خردشهر 
می رویم، خردشهری که بعد از مدت ها تبدیل به 
داناشهر می شود، عقل و خرد تبدیل به دو عنصر 
کمیتی می شوند  اثرگذار اصلی در تصمیمات حا
و در آینده دورتر منافع جمهوری اسلامی ایران، 

ایران و ملت ایران تامین می شود.


